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رویکرد حذف دیگران منجر 
به غیرخودی شدن شد 

سخنگوی جـــبـــهه اصلاحات ایران 
گفت: پیامد روند نفی دیگری و فقدان 
شکل گیری گفت و گو بین حاکمیت و  
جامعه و  نخبگان و همچنین اصرار بر 
رویکرد حــــذف دیگران و غیرخودی ها 
باعث شده که افرادی مانند هاشمی، 
ناطق نوری، لاریجانی و روحانی نیز که 
زمانی خودی محسوب می شدند، امروز 
به گروه غیر خودی ها افزوده شوند. آذر 
منصوری در خصوص تعامل اصلاح طلبان 
با حاکمیت، اظهار کرد: ابتدائاً باید منظور 
از حاکمیت مشخص شود که وقتی صحبت 
از تعامل می شود، منظور چه سطح و  چه 
رکنی از حاکمیت است. به نظر می رسد 
تعامل مستقیم و جدی در سال های اخیر 
با سطوح مختلف وجود نداشته است.  در 
سطح تعامل با قوای انتخابی و انتصابی تا 
قبل از انتخابات ۱۴۰۰ هر نوع تلاشی برای 
شکل گیری گفت و گو های مستقیم انجام 
شد و به نتیجه نرسید. اگر تعاملی وجود 
داشت، انتخابات ۱۴۰۰ به این شکل 
برگزار نمی شد. البته پس از این انتخابات 
تلاش هایی از طرف دولت مستقر و قوه 
قضاییه برای تعامل شکل گرفته است 
و در حد ارائه پیشنهاد به دستگاه ها و یا 
اعلام نظر در خصوص سیاستگذاری ها از 
سوی این دو رکن از قدرت صورت گرفته 
و برخی از اصلاح طلبان هم نظرات و  

پیشنهادات خود را اعلام کرده اند.

 مصوبات استانی احمدی نژاد
 1۰۰ سال دیگر هم اجرا نمی شوند!

پیام منفی سکوت در برابر 
برنامه هسته ای اسرائیل

نماینده تبریز در مجلس یازدهم، درباره 
سفرهای استانی رئیس جمهور، گفت: اینکه به 
عنوان یک مسئول به میان مردم می روند تا از 
نزدیک در جریان مشکلات و کاستی ها باشند 
فی نفسه قابل تقدیر است اما گاهی مصوبات 
این سفرها غیرعلمی است. مسعود پزشکیان 
در رابطه با سفرهای استانی رئیس جمهور و در 
پاسخ به اینکه »این سفرها چه فایده ای برای 
مردم داشته یا می تواند داشته باشد؟«، گفت: 
اینکه به عنوان یک مسئول به میان مردم می روند 
تا از نزدیک در جریان مشکلات و کاستی ها 
باشند فی نفسه قابل تقدیر است. اما اینکه این 
سفرها می تواند اثربخش و مفید باشد یا نه؟ 
پزشکیان در رابطه با مصوبات سفرهای استانی 
رئیس جمهور که از زمان احمدی نژاد باب شد، 
خاطرنشان کرد: گاهی این مصوبات غیرعلمی 
است، مصوبات زمان احمدی نژاد ۱۰۰ سال 
دیگر هم خیلی هایشان ممکن است اجرا نشوند 
چه برسد به اینها. وی افزود: اصولا هر مصوبه ای 
براساس درآمد و پولی که دولت دارد در قانون 
بودجه می آید؛ اگر قرار است وعده ای داده شود و 
مصوبه ای شکل بگیرد باید بیاید در بودجه وقتی 
در بودجه نمی آید یعنی پولی وجود ندارد و در 
نتیجه توقع ایجاد می کند که عدم اجرای آن هم 

نتیجه اش افزایش نارضایتی مردم خواهد بود.

سفیر ایران نزد سازمان های بین المللی در 
وین در واکنش به اظهارات مدیرکل آژانس 
بین المللی انرژی اتمی درخصوص دلیل 
سکوت در برابر برنامه هسته ای رژیم اسرائیل، 
با انتشار توئیتی نوشت: فایده عضویت در 
معاهده عدم اشاعه و اجرای کامل پادمان های 
آژانس چیست؟ چگونه می توان آژانس را به 
عنوان یک نهاد جدی، حرفه ای و بی طرف 
دید، در حالی که اجرای رژیم پادمانی خود 
را بطور برابر و عادلانه برای تمامی اعضایش 
دنبال نمی کند؟ کاظم غریب آبادی گفت: 
سکوت و غفلت در برابر برنامه هسته ای 
اسرائیل پیام منفی به اعضای ان پی تی 
می فرستد مبنی بر اینکه »عضویت در معاهده 
مساوی است با پذیرش قوی ترین راستی 
آزمایی و نظارت، در حالی که بیرون ماندن از 
آن به معنای رهایی از هرگونه تعهد و انتقاد و 
حتی دریافت پاداش است!«. لازم به توضیح 
است مدیرکل آژانس در پاسخ به این سوال 
که چرا اینقدر درباره ایران صحبت می کنید، 
در حالی که درباره برنامه هسته ای اسرائیل 
صحبت نمی کنید، گفته بود: اسرائیل عضو 
ان پی تی نیست و حتی آن را امضا نیز نکرده 

است، در حالی که ایران عضو معاهده است.

سـرمقــاله

گرچه مجلس طرح خود را تحت عنوان صیانت از  فضای مجازی 
پیش می برد، اما به هر حال باید دید هدف از طرح صیانت و کنترل 
فضای مجازی چیست؟ به نظر می رسد این نوع محدودیت ها و 
کنترل کردن ها به نتیجه ای که طراحان آن در نظر دارند، نخواهد 
رسید. در دهه اول انقلاب یک از چیزهایی که ممنوع بود، ویدئو 
بود اما ویدئو در اکثر خانه ها رفت. بعد هم ماهواره ممنوع شد ولی 
در غالب خانه ها رفت. یعنی در دنیای امروز کنترل کردن فضای 
ارتباطاتی و فضای مجازی نه ممکن و نه مطلوب است. اولا ممکن 
نیست به دلیل اینکه در کنار تکنولوژی های موجود، تکنولوژی های 
قوی درست می شود به نام فیلترشکن یا وی پی ان که هر کسی که 
نیاز دارد به آن دسترسی پیدا می کند. مطلوب نیست؛ برای اینکه 
خیلی از انسان ها به دنبال مطالب علمی هستند که با محدود 
کردن فضای مجازی ممکن است به آنها ضربه های فکری و تجاری 
وارد شود. اگر کسانی بخواهند فکر را کنترل کنند، بهتر است 
در رفتارشان تجدید نظر بکنند. اصلا کنترل کردن فکر در هیچ 
جامعه ای ممکن و میسر نیست. بنابراین بگذارند فکر رها باشد؛ 
جامعه را تربیت کنند. ببینید ما چون از جای دیگری کم می آوریم 
می خواهیم در جای دیگر جبران کنیم. به دلیل اینکه ما نتوانستیم 
جامعه را درست تربیت کنیم و نسل امروز جامعه ما به دنبال 
سوء استفاده از فضای مجازی نباشد، به دنبال این رفتیم که فضای 
مجازی را ببندیم. مثل این می ماند که ما نتوانیم تعلیم رانندگی 
بدهیم و آموزش رانندگی را نتوانیم به درستی در بین مردم جا 
بیندازیم بعد به دنبال محدود کردن یا ممنوع کردن رانندگی 
در جامعه باشیم. اینکه نمی شود؛ باید به مردم آموزش صحیح 
رانندگی داده شود که درست رانندگی کنند. بنابراین اگر ما در 
نظام تربیتی موفق بودیم و نسل امروز جوانان خودمان را به درستی 
تربیت کرده بودیم، به نظر می رسد که اساسا نیازی به این کارها و 
اقدامات هم نبود. مجلس یازدهم به عنوان مجلس جهادی و انقلابی 
شروع به کار کرد که مساله اولش حل مشکل فقر، تورم و بیکاری 
بود. نزدیک دو سال از عمر مجلس یازدهم گذشته ولی در مساله 
اقتصاد و فقر هیچ کار و اقدامی صورت نگرفته است، چون مجلس 
یازدهم در حوزه حل مسائل و مشکلات اقتصادی به اصطلاح کم 
آورده و می خواهد  به سراغ فضای مجازی بیاید. این تقاضا و انتظار از 
دولت و مجلس می رود که تمام فکر و هم وغمشان در اولویت بندی 
مسائل و مشکلات جامعه، متمرکز در حل مشکلات و معضلات 
اقتصادی جامعه باشد. تورم  و گرانی مهار شده، فقر ریشه کن گردد 
و این فساد و اختلاسی که در جامعه قرار گرفته اصلاح و درست 
بشود. دولت و مجلس باید فکرشان را متمرکز بر این مسائل کنند 
و درصدد حل مشکلات مردم برآیند تا جوانان ما امیدوار شوند. اگر 
جوان ما رفت و در دانشگاه تحصیل کرد، به آینده خودش امیدوار 
بشود. هیچ نیازی به کنترل کردن و صیانت از فضای مجازی نیست. 
بنابراین تاکید و اصرار می کنم که کنترل کردن فضای مجازی در 

جامعه ما و در دنیای امروز نه مطلوب است و نه ممکن است.

 تقدم حل مشکلات اقتصادی
 بر صیانت از فضای مجازی 

 

ایران برای مذاکرات جدی 
آماده است

معاون سیاسی وزارت امور خارجه ایران در 
دیدار با انریکه مورا گفت: ایران همواره ثابت کرده 
که یک بازیگر مسئول در عرصه بین المللی است، 
در حالی که رفتار طرف مقابل نشان می دهد 
که با مسئولیت پذیری فاصله معناداری دارد. 
انریکه مورا معاون سرویس  اقدام اتحادیه اروپا 
که برای رایزنی درباره روابط دوجانبه، موضوعات 
منطقه ای از جمله تحولات در افغانستان و یمن و 
نیز مذاکرات برای لغو تحریم  ها به تهران سفر کرده 
است با معاون سیاسی وزارت امور خارجه دیدار و 
گفت وگو کرد. علی باقری کنی در این ملاقات، 
با تاکید بر اینکه ایران همواره ثابت کره که یک 
بازیگر مسئول در عرصه بین المللی است، در حالی 
که رفتار طرف مقابل نشان می دهد که با مسئولیت 
پذیری فاصله معناداری دارد، تصریح کرد: هر 
طرف که مسئولیت پذیری بیشتری از خود نشان 
دهد، به میز مذاکره نزدیک تر است. وی با اشاره 
به اینکه برای ایران دستیابی به نتایج ملموس 
موضوعیت دارد، تصریح کرد: ایران برای مذاکرات 
جدی که نتیجه آن توافق عملی و نه توافق کاغذی 

باشد، همواره آماده است.

 شفافیت اموال مسئولان
 مقدم بر شفافیت آراء 

نماینده چابهار در رابطه با مطرح شدن مساله 
محرمانه بودن اموال مسئولان با توجه به قانونی 
که در مجلس دهم تصویب شد و بعد به مجمع 
تشخیص مصلحت نظام رفت، گفت: من در جریان 
جزئیات این امر نیستم اما مشاهده می کنید در 
تمام دنیا بحث شفافیت اموال مسئولان را داریم. 
حتی به نظر من اکنون که موضوع شفافیت آراء 
نمایندگان دارد بحث می شود و قرار است که 
دوباره به صحن بیاید؛ به نظر من به طریق اولی این 
بحث شفافیت اموال شاید حتی مقدم بر شفافیت 
آرا باشد. معین الدین سعیدی تصریح کرد: نه تنها 
آرا بلکه اموال هم باید شفاف باشد. این موضوعی 
است که در تمام دنیا وجود دارد؛ حتی قانونی 
تحت عنوان »از کجا آورده ای؟« قبلا مطرح بود 
تا مشخص شود که مسئولان قبل از رسیدن به 
مسئولیت چه شرایط مالی داشتند و اکنون در 
چه شرایطی هستند. این در تمام دنیا وجود دارد 
و یک اصل انکارناپذیر است و من خودم پیشتاز این 

موضوع خواهم بود.

اتهام زنی مجدد فرانسه به ایران 
وزارت امور خارجه فرانسه ضمن مطرح کردن 
اتهاماتی علیه ایران در زمینه تعهدات هسته ای، 
خواهان آمادگی ایران برای از سرگیری مذاکرات 
هسته ای در وین شد. یک سخنگوی وزارت 
امور خارجه فرانسه درباره از سرگیری مذاکرات 
احیای توافق هسته ای در وین گفت: ایران باید با 
عملکردش آمادگی برای از سرگیری مذاکرات وین 
با قدرت های جهانی را نشان دهد. شبکه اسکای 
نیوز نیز به نقل از وزارت خارجه فرانسه در صفحه 
توئیترش نوشت: ایران باید تمامی تخطی هایش 
از تواق هسته ای را متوقف کند. آنچه وزارت امور 
خارجه فرانسه از آن به عنوان تخطی ایران از توافق 
هسته ای یاد کرده است، در واقع فاصله گرفتن 
تدریجی کشورمان در چند گام تعیین شده از 
تعهدات داوطلبانه اش در توافق است که در نتیجه 
متحمل شدن تحریم های دولت آمریکا پس از خروج 
یک جانبه از برجام و بدعهدی دولت های اروپایی در 
عمل به تعهداتشان نسبت به عادی سازی روابط 
اقتصادی با ایران در راستای کاهش تاثیر تحریم ها، 

انجام شد.

ادعای جدید »الهام علی اف« 
علیه ایران

رئیس جمهور جمهوری آذربایجان در ادامه 
ادعا های ضد ایرانی روز های اخیر خود، اینبار ایران 
را به کمک به ارمنستان برای قاچاق مواد مخدر به 
اروپا متهم کرد! »الهام علی اف« در گزافه گویی 
ضد ایرانی جدید خود، گفت ارمنستان با کمک 
ایران مواد مخدر به اروپا قاچاق می کرده است. 
خبرگزاری »ترند« جمهوری آذربایجان روز 
جمعه گزارش داد علی اف در سخنرانی خود در 
جلسه شورای سران کشور های مستقل مشترک 
المنافع که در قالب یک ویدئو کنفرانس برگزار 
شد، ادعا کرد ارمنستان در تبانی با ایران از مناطق 
اشغالی سابق جمهوری آذربایجان )در اشاره به 
مناطق تحت اشغال جمهوری ارمنستان که در 
پی آتش بس قره باغ آزاد شد( برای انجام قاچاق 
مواد مخدر به اروپا به مدت حدود ۳۰ سال استفاده 
می کرد. نخست وزیر ارمنستان اتهامات تازه رئیس 
جمهور آذربایجان علیه ایران و ارمنستان را تکذیب 

کرد.

جدیت عربستان برای مذاکره 
با ایران 

»فیصل بن فرحان آل سعود« وزیر امور خارجه 
عربستان سعودی در گفت وگو با روزنامه انگلیسی 
»فایننشال تایمز« گفت که ریاض در خصوص 
مذاکرات با تهران جدیت دارد که به تحلیل این 
نشریه نشان دهنده تمایل عربستان سعودی برای 
ترمیم روابط با جمهوری اسلامی ایران است. 
فایننشال تایمز به نقل از یک مقام سعودی افزود 
که ریاض در حال بررسی دادن مجوز به ایران 
برای باز کردن کنسولگری خود در شهر بندری 
جده است اما افزود که مذاکرات پیشرفت کافی 
برای احیای کامل روابط دیپلماتیک نداشته، 
چیزی که به ادعای این مقام، خواست ایران 
است. طبق این گزارش، پادشاهی عربستان 
چهار دور گفت وگو را از ماه آوریل با ایران داشته، 
از جمله اولین دیدار با دولت جدید ایران که در 

ماه گذشته برگزار شد.

خبـــر

آرمان ملی: رئیـــس جمهـــور در 
راستای سفرهای استانی اخیر خود به استان 
فارس سفر کرد و در ادامه برنامه بازدیدهای 
سرزده خود در سفر به فارس در جمع مردم 
روستای کناره شهرستان مرودشت حضور 
یافت و در پاسخ به طرح مشکلات دامداران 
این منطقه، از آنها خواست با قوت در عرصه 
تولید فعالیت کنند، چراکه دولت در حال 
رفع مشکلات است. رئیس جمهور همچنین 
در تخت جمشید، شورای اداری استان و در 
نهایت کنفرانس خبری حضور یافت و به 
صحبت پرداخت. وی تاکید کرد: بنای ما در 
دولت بر این است که به جای توضیح وضع 
کشور، در عمل برای حل مشکلات تلاش 
کنیم و به مردم امید ببخشیم. اهم اظهارات 

سید ابراهیم رئیسی از این قرار است:
 تبیین طرح ها و اقدامات برای آن است 
که یک حس مشترک بین مسئولان استانی 
و مسئولان کشوری برای اجرای این طرح ها 
و حل مشکلات استان فارس ایجاد شود. 
دولت سیزدهم در اجرای برنامه های خود 
برای پیشرفت و آبادانی کشور ظرفیت کامل 
دولت و حتی نهادهای حاکمیتی را در نظر 
گرفته و اگر بخواهیم جامع تر بگوییم، ارائه 
گزارش مصوبات سفر استانی در جلسه 
شورای اداری برای ایجاد یک حس مشترک 

در همه مجموعه نظام است.
 دولت سیـــزدهم روی مشارکت مردم 
در اجرای برنامه های خود حساب ویژه ای باز 
کرده است. از همه مسئولان دستگاه های 
اجرایی می خواهم درباره برنامه ها و اقدامات 
خود با مردم صحبت و آنــان را با برنــامه ها 
و اهداف دولت همراه کنـــند. اولویت دولت 
در اجرای طرح های عمرانی در استان ها 
تکمیل طرح های نیمه تمام است، نجات 
اقتصاد کشور در گرو رونق تولید است و 
اگر می خواهیم اقتصاد مقاومتی در همه 

ابعاد آن اجرا شود، باید تولید رونق بگیرد و 
ظرفیت های معطل مانده، فعال شود.

 استان فارس نشان داده در بخش 
تولید، حرف جدی برای گفتن دارد و از 
روسای بانک ها می خواهم اعطای تسهیلات 
بانکی را به سمت تولید هدایت کنند. نگرانی 
آنجاست که افزایش نقدینگی به سمت 
واسطه گری و دلالی برود، اما اگر نقدینگی 
به سمت تولید هدایت شود، افزایش آن 
هیچ نگرانی ای ایجاد نخواهد کرد. استان 
فارس در زمینه های گردشگری زیارت، 
سلامت و سیاحت جاذبه های فراوانی دارد 
که ضرورت دارد بیش از پیش فعال شود، 
زیرساخت ها و ظرفیت های استان فارس 
در عرصه گردشگری بسیار ممتاز است و 
اگر فعال شود، می تواند تأثیر زیادی در رونق 
اقتصادی و آبادانی استان داشته باشند. 
ایرانیان داخل و خارج کشور بدانند که 
استان فارس یکی از بهترین نقاط برای 

سرمایه گذاری امن و تضمین شده است.
 در دولت سیزدهم ترجیح دادیم به 
جای پرداختن به اینکه کشور را در چه 
وضعی تحویل گرفتیم، در عمل به حل 
مشکلات اقدام کنیم. هیچ نیازی برای 
تشریح وضع کنونی کشور وجود ندارد و 
هرکس، نگاهی به سفره خودش بیندازد 
به خوبی درک می کند که با چه وضعی 

مواجه هستیم. در این دیدار با مقام معظم 
رهبری خدمت ایشان عرض کردم که هرچه 
از دوره مسئولیت بنده به عنوان رئیس 
جمهور می گذرد، نگاهم نسبت به آینده 
امیدوارتر می شود و آینده را بیش از پیش 
روشن می بینم و ایشان نیز در پایان این 
دیدار به بنده گفتند که به این نگاه، بنده 

عمیقا باور دارم.
 فارس مهد تمدن و ادبیات فارسی 
است و آثار این مدنیت در جای جای استان 
فارس وجود دارد، از مردان و زنان فرهیخته 
تا فلاسفه و نام آوران و در راس همه اینها 
۱۵ هزار شهید دفاع مقدس.  بررسی های 
کارشناسی در خصوص مسائل استان فارس 
پیش از سفر انجام شد، در این بررسی ها 
نیازهای با اولویت استان احصا شد که یکی 
از محورها طرح های نیمه تمام در تمام 
حوزه ها بود که مقرر شد اجرای این طرح ها 
در اولویت باشد. بیش از ۱۰۰ طرح برای 
استان بررسی و نهایی شده که دستگاه ها 
باید اجرای آن را دنبال کنند، معاون اجرایی 
ریاست جمهوری این موارد را پیگیری 
می کند و در استان ها هم باید مصوبات سفر 

پیگیری شود.
 استـان فارس بـــه عنوان قطـــب 
فرهنگی و تمدنی باید مورد توجه قرار بگیرد، 
باید این قطب فرهنگی در پرتو اهل بیت 

و فرهنگ غنی تمدنی به عصرها و نسل ها 
معرفی شود. گردشگری یکی از بخش های 
مهم استان فارس است که در این عرصه 
که  شود  فعال  باید  گردشگری  اقتصاد 
گام هایی باید در این زمینه برداریم. نسبت به 
کشاورزی استان باید جدیت به خرج داد.۴۰ 
درصد ظرفیت صنعتی استان معطل است که 
در شورای اداری هم مطرح کردیم تا بانک ها 
بدانند اگر خلق نقدینگی به تولید برود، نه 
تورم دارد نه رکود، اما اگر غیر از این باشد هم 
تورم داریم و هم رکود بنابراین نقدینگی باید 

به سمت تولید برود و اولویت با تولید است. 
  تکمیل جاده های مواصلاتی  ریلی و 
زمینی در استان باید دنبال شود همچنین در 
این زمینه  وزیر راه هم توضیح داد که بیش 
از ۱۰۰ طرح که مصوب شده در استان فارس 
وجود دارد که باید سریع به سرانجام برسد. 
همه مدیران در ایجاد اشتغال در استان سهم 
دارند؛ رنج آور است جوانان تحصیل کرده 
بیکار باشند. برای رفع مشکلات فرهنگی 
و گردشگری بودجه و اعتباراتی در شورای 
اداری مطرح شد، حدود ۱۰۰ میلیارد تومان 
برای فرهنگ و گردشگری در نظر گرفته 
شده تا هم مرمت مورد توجه قرار گیرد و هم 

به کمک آن آثار تمدنی کشور حفظ شود. 
 دامداران مایوس نشوند و در انتظار 
اقدام های دولت برای حل مشکلات بمانند. 
باید دست دلالان قطع شود و نهاده های 
دامی راحت و بدون واسطه به دست دامداران 
برسد. بناها و مواریث تاریخی نظیر تخت 
جمشید نشان از هنر والای ایرانیان از 
سده های گذشته دارد که امروز با گذشت 
قرن های متمادی همچنان مایه حیرت و 
ستایش است. یک پیام بنای تخت جمشید 
خطاب به ستمگران این است که ببینند 
سرنوشت کســـانی کـــه به مردم ظلم 

می کنند، چیست.

درپي اقدامات اصلاحي و افزايش نظارت داخلي صورت مي گيرد؛ 

گام ديگر قاضي القضــــــات 
 محسني اژه اي دست از اصلاحات درون سيستمي قوه قضاييه برنمي دارد؛ نكته درستي كه  انگشت تاكيد 

برآن گذاشته شده و اينك نوبت »كوتاه كردن فرآيندهاي فسادزا و اداري« با همكاري مجلس رسيده است
آرمان ملی: قوه قضائیه با اقدامات اصلاحی خود 
امروز توانسته مقداری از اعتماد عمومی را به این 
دستگاه بزرگ بازیابی کند و نشان دهد که نسبت به 
گذشته درصدد تغییر و تحول ساختاری است.  این روند 
را می توان در نوع رویکردها، عملکردها و اظهار نظرات 
دستگاه قضایی و مقامات مختلف آن ملاحظه کرد. در 
این راستا اگر نیک بنگریم و مساله را با ژرف اندیشی و 
مداقه مورد بررسی قرار دهیم به خوبی به این  موضوع 
مشرف خواهیم شد که پروژه اصلاحات  درون ساختاری 
در قوه قضائیه به اواخر سال 96 و با روی کار آمدن 
سید ابراهیم رئیسی در سمت ریاست قوه قضائیه کلید 
خورد و تا پایان دوره خدمت وی در اردیبهشت ماه سال 
جاری این رویه ادامه داشت. بحث فساد زدایی از درون 
قوه قضائیه، برخورد با برخی قاضی های فاسد و برخی 
کارمندان مساله دار باعث شد تا این مساله به عینه 
دیده شود که دستگاه قضایی دست به نوعی خانه تکانی 
زده است. پس از انتخابات ریاست جمهوری و عزیمت 
رئیسی از قوه قضائیه به دولت و قوه مجریه این نگرانی 
وجود داشت که پس از وی شخص جایگزین روند در 
پیش گرفته شده را  ادامه خواهد داد؟  اما با درایت 
و تشخیص دقیق، حجت الاسلام محسنی اژه ای به 
ریاست این قوه منصوب شد و از همان ابتدا تاکنون به 
لحاظ اصلاح درون ساختاری و عملکرد در حوزه های 
مختلف کاری از وکلا و حقوقدان ها گرفته تا سیاسیون 

و رسانه ها اقدامات وی را تشویق و مورد توجه قرار 
می دهند. قدر مسلم محسنی اژه ای همچنان دست از 
تلاش نخواهد کشید و از اصلاحات درون سیستمی 
دست بر  نخواهد داشت. کوتاه کردن فرآیندهاي فسادزا 
و اداري با همکاري مجلس و دولت از مسائلی است 
که در کوتاه مدت می تواند موانع بسیاری را از پیش 
پای دستگاه قضایی بردارد. رئیــس قوه قضائیــه 
در نشـست کارشناسی بررسی مشکلات مربوط به 
ماده ۴۷۷ گفت: من شخصا قائل بودم و دنبال این 
هستم که بعضی از فرآیندهای پیچیده و فسادزا را با 
همکاری دولت و مجلس کوتاه کنیم تا با شفاف تر، 
چابک تر و کارآمدتر شدن ساختار نظام قضایی مشکلات 
مردم کاهش یابد. غلامحسین محسین اژه ای بر ورود 
تخصصی و فنی برای ریشه یابی چالش های موجود 
در نظام قضایی کشور تأکید کرد و متذکر شد: قوانین 
و فرآیندهای پیچیده درون و بیرون قوه قضائیه که 
برای مردم دردسرساز بوده و موجب فساد و کندی کار 
شده اند، باید اصلاح شوند. وی افزود: من شخصا قائل 
بودم و دنبال این هستم که بعضی از فرآیندهای پیچیده 
و فسادزا را با همکاری دولت و مجلس کوتاه کنیم تا با 
شفاف تر، چابک تر و کارآمدتر شدن ساختارها مشکلات 
مردم کاهش یابد. رئیس دستگاه قضا برای نمونه به 
پیچیدگی های قانون مالیات و فرایند صدور مجوزها 
اشاره کرد و گفت که فرایندهای طولانی و لایه لایه در 

این حوزه ها علاوه بر آن که مشکلاتی را برای مردم به 
وجود آورده، قطعا فسادزا هم هست. رئیس قوه قضائیه 
از ماده ۴۷۷ به عنوان یکی از فرایندهای پیچیده قضایی 
یاد کرد و با تأکید بر لزوم تسهیل این روند، به تشریح 
مسیری که برای اصلاح این فرایند طی شده پرداخت 
و اظهار داشت: در یک دوره شعب تخصصی برای 
رسیدگی به درخواست اعـــاده دادرسی ایجـــاد 
شد که بعدها مشخص شد کارآمدی لازم را نداشته اند. 
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای بیان کرد: در 
مقطعی دیگر بحث ماده ۱۸ مطرح شد که تصریح داشت 
اگر حکمی خلاف بیَّن شرع و قانون بود، دوباره باید مورد 
بررسی قرار گیرد، اما بعدا این سؤال پیش آمد که مرجع 
تشخیص خلاف شرع بودن رأی کی و کجاست؟ وی 
ادامه داد: در آن مقطع با این فرض که احکام خلاف 
شرع بیَّن باید نادر باشد، گفته شد تشخیص این امر 
با شخص رئیس قوه قضائیه است، اما وقتی تقاضا 
برای اعاده دادرسی زیاد شود، قطعاً رئیس قوه قضائیه 
نمی تواند خودش همه پرونده ها را بخواند. رئیس قوه 
قضائیه تصریح کرد: در این شرایط رئیس دستگاه قضا 
مجبور است پرونده خوانی و تشخیص خلاف شرع بودن 
حکم را اگر جزو موضوعات غیرقابل تفویض نباشند، به 
قضات معتمد و با تجربه واگذار کند و خودش نهایتاً 

بدون مطالعه پرونده، نظر آنها را امضاء کند.
ادامه صفحه 9

محمدتقی فاضل میبدی   
عضو مجمع محققین و مدرسین حوزه علمیه قم

 

یـــادداشت

بر اساس اطلاعاتی که منتشر شده تحولات حول محور برجام 
حکایت از این دارد که از دور سوم  مذاکرات برجام به بعد که در دولت 
آقای روحانی انجام گرفت در ۳ دور بعدی هیچ نتیجه ملموسی از 
مذاکرات برداشت نشده است. یعنی آنچه که باید اتفاق می افتاده از 
دور اول تا سوم بوده است که طرفین دیدگاه  ها و مواضع خود را مطرح 
کردند و مشخص شده هر کسی تا کجا جلو خواهد آمد و خواسته هر 
طرف از طرف مقابل چیست. در دوره های بعدی اهمیت مذاکرات 
بیشتر از این جهت بود که شاید فرصتی ایجاد شود تا بر اساس آن 
نقشه راهی که در ۳ دور اول مذاکرات وجود داشته طرفین به توافق 
برسند. بعید به نظر می رسد که حتی با تغییر در تیم مذاکراتی ایران و 
تغییر دولت اتفاق خارق العاده ای رخ دهد. البته در نهایت مذاکرات وین 
از سر گرفته می شود ولی مشکل مذاکرات نیست و اینگونه نیست که 
پس از چند ماه مذاکرات صورت بگیرد و به نتیجه برسد. چون فاصله 
بین خواسته های دو طرف یعنی ایران و آمریکا خیلی زیاد است و ۳ 
دور مذاکرات بعدی هم نتوانست کمکی کند. لذا بعید است که از سر 
گرفتن مذاکرات بتواند منجر به نتیجه بازگشت آمریکا به برجام شود. 
در نتیجه دستیابی به توافق باید مقداری بدبیانه نگریست و چشم 
انداز روشنی برای آن متصور نیست. حتی اگر یک یا دو هفته دیگر 
مذاکرات در وین یا هر شهر دیگری بخواهد از سر گرفته شود. مهم 
حصول نتیجه است که آنچه  آمریکا از ایران و آنچه ایران از آمریکا 
می خواهد فاصله زیادی از هم دارند. در نتیجه به نظر نمی رسد به جز 
یک اتفاق غیرمنتظره طرفین حاضر شوند از خطوط ترسیم شده ای 
که برای خود تعیین کردند عدول کنند. از طرفی باید اذعان داشت 
این یک تعارف است که تصور کنیم اروپایی ها می توانند نقش تعدیل 
کننده ای در مذاکرات و رسیدن به توافق داشته باشند. نه آن زمانی 
که ترامپ از برجام خارج شد و نه آن دو سالی که آمریکایی ها خارج از 
برجام بودند و نه بازگشت آمریکا به مذاکرات هیچ کدام متاثر از نقش 
آفرینی  اروپایی ها نبوده است. آقای جوزف بورل وظایفی دارد و کار خود 
را انجام می دهد اما آنچه آمریکا و حتی ایران را در تغییر مسیر وادار 
می کند صحبت، پادرمیانی و ریش سفیدی اروپایی ها نیست. اگر منافع 
دو کشور اقتضاء کند مسیر سرسختانه ای را در پیش می گیرند و اگر 
منافعشان به نحو دیگری اقتضاء کند مسیر مصالحه در پیش می گیرند، 
چندان نقشی در راستای تعدیل کننده شرایط نمی توان قائل بود. جو 
بایدن ۳ ماه قبل از انتخابات ریاست جمهوری خود مقاله ای نوشت و بر 
اساس همان نیز جلو می آید. نخست اینکه هرگونه مذاکراتی باید فتح 
بابی برای مذاکرات درون برجامی باشد و یعنی چه دولت ترامپ و چه 
بایدن معتقد بودند که برجام توافق اولیه ای بوده که  باید مورد بازبینی 
قرار گیرد. دوم اینکه مذاکرات فرا برجامی در حوزه امنیتی، قدرت 
دفاعی و منطقه ای ایران نیز باید صورت گیرد. بنابراین آمریکایی ها 
برای بازگشت به برجام و برداشتن تحریم ها مشکل ندارند بلکه مشکل 
آمریکایي ها برای فردای توافق است که باید چه کنند. آمریکا به دنبال 
گفت و گو در مورد موضوعات غیر برجامی است اما ایران تاکید دارد 
که فقط باید آمریکا به برجام بازگردد، تحریم ها برداشته شود و دیگر 
در هیچ حوزه ای مذاکره صورت نگیرد. این نشان می دهد فاصله دو 

دیدگاه بسیار زیاد است.

سایه فاصله ایران و آمریکا برمذاکرات

آرمان ملی- ياسمــين طالقانی: 
می گویـــد به عنوان نماینده ایــران 
به نمایشگاه اکسپوری 2۰2۰ آمده 
اما هنوز سوالاتی مطرح است از جمله 
اینکه او چطور با داشتن پرونده قضایی 
توانسته به دبی برود. احمدی نژاد در 
برنامه ای که کمتر کسی از آن باخبر 
بود، با خودروهای تشریفات در اختیار 
رئیس جمهوری پیشین وارد پاویون 
ویژه مقام های ارشد در فرودگاه امام 
خمینی)ره( تهران شد و در حالی که 
گفته می شد شاید ممنوع الخروج باشد، 
به آسان ترین شکل ممکن از گیت های 
حفاظت و بازرسی گذشت. او اندکی بعد 
با پروازی به مقصد امارات راهی دوبی 
شد تا از نزدیک در جریان داشته های 
پاویون ایران در اکسپو 2۰2۰ قرار 
بگیرد. برخی منابع خبری مدعی اند 
احمدی نژاد پس از روی کار آمدن 
سیدابراهیم رئیسی گذرنامه دیپلماتیک 
دریافت کرده و از این رو، برای سفرهای 
ویژه خارجی مشکل ندارد؛ فرصتی 
که در دوران ریاست جمهوری حسن 
روحانی با ندادن گذرنامه دیپلماتیک 
از او گرفته شده بود. این نخستین سفر 
خارجی احمدی نژاد از 2۰۱۵ است. او 
آن سال به ترکیه رفته و با عبدا... گل، 
رئیس جمهوری پیشین دیدار کرده بود.

 قبلا ممنوع الخروج بود
حجت الاسلام عباس امیری فر، مشاور 
فرهنگی نهاد ریاست جمهوری در دولت 
دهم که از یاران سابق محمود احمدی 

نژاد محسوب می شود درباره سفر امروز 
رئیس دولت دهم به خبرنگار دیده بان 
ایران گفت: بنده اطلاعی از این مطلب 
ندارم که چرا الان به آقای احمدی نژاد 
مجوز خروج از کشور را داده اند. ایشان 
در چند سفر قبلی که می خواستند از 
کشور خارج شوند ممنوع الخروج بودند 
و اجازه خروج از کشور را پیدا نکرده 
بودند اما اینکه امروز دوستان چرا استثنا 
قائل شدند و به آقای احمدی نژاد اجازه 
دادند تا از کشور خارج شود، بی اطلاعم. 
امیری فر اضافه کرد: البته شایعاتی در 
شبکه های اجتماعی مطرح شده است 
که آقای احمدی نژاد امکان دارد به 
کشور برنگردد. اما در خصوص این قضیه 
مسئولان ذی ربط باید به این سوال پاسخ 
دهند که چرا به ایشان اجازه خروج از 
کشور را دادند؟! چرا باید به کسی که مرتبا 
علیه نظام و مراکز رسمی کشور اظهارنظر 
می کند، مجوز خروج از کشور داده شود؟! 
امیری فر درباره علت سکوت نهادهای 
امنیتی در قبال اظهارات و انتقادهای 
احمدی نژاد نسبت به نظام، خاطرنشان 
کرد:  دلیل اینکه چرا دستگاه هایی که باید 
این اظهارات آقای احمدی نژاد را پیگیری 
کنند، سکوت کرده اند را نمی دانم باید از 

خودشان بپرسید.

 پيامی از جانب ملت ايران؟!
محمود احمدی نژاد که برای بازدید 
از نمایشگاه اکسپوی 2۰2۰ به امارات 
سفر کرده است، پیامی صادر کرد. متن 
این پیام به شرح زیر است؛ نمایشگاه 
اکسپو، یک نمایشگاه مردمی و کشوری 
و ماهیت آن ماهیت فرهنگی است. 
معمولا وقتی نام نمایشگاه می آید، 
شرکت ها می آیند و کالاهای خودشان 
را عرضه می کنند و خرید و فروش 
می شود. نمایشگاه اکسپو، نمایشگاه 
ملل است یعنی همه کشورها می آیند 
و فرهنگ، داشته ها و توانمندی های 
خودشان را عرضه می کنند، یعنی در 
واقع یک ملت حضور پیدا می کند. 
اکسپو برای همبستگی جهانی و برای 
ساختار آینده است. شعار اکسپو و 
به خصوص امسال که در کشور همسایه 
و دوست ما، امارات برگزار می شود، 
همفکری برای ساختن آینده بهتر 
است، یعنی متعلق به همه است. آینده 
خوب هم فقط با خواست همگان محقق 
می شود. همه دست به دست هم 
بدهیم، مشارکت کنیم، بهترین هایمان 
را روی هم بگذاریم، اشتراک نظر پیدا 
کنیم، همفکری کنیم، مشترکاتمان 
را توسعه دهیم و آینده زیبا را بسازیم. 

این کاری است که باید اتفاق بیفتد. 
مرزهای پوشالی ساخته شده توسط 
شیطان، تحت نام های گوناگون اعم از 
مــرزهای جغرافیایـــی، نـــژادی، 
سیــــاسی و حتی مرزهای مذهبی، 
مانع همبستگی و پیشرفت ملت ها، 
مانع ساختن دنیایی پر از صلح و برادری 
برای همه است و این نمایشگاه کمک 
می کند که همه با داشته هایشان برای 
تعامل، همفکری، ساختن و همکاری 
بیایند. ملت بزرگ ایران سابقه طولانی 
و ذخـــایر فرهنــــگی عظیم انسانی 
و جهانی دارد. در واقع فرهنگ ملت 
ایران، فرهنگ جهانی است، فرهنگ 
تعامل و فرهنگ برادری، صلح و دوستی 
است، فرهنگ ساختن آینده ای بهتر 
برای همگان است، فرهنگ همکاری 
و همـــدلی اســـت. جـــا دارد که 
ملت و کشور ایران در این عرصه جهانی 
بخصــــوص در این نمایشگاه حضور 
پررنگ تر و اثرگذارتری داشته باشد. 
ما به نمایندگـی از ملت ایران آمدیم 
و به نوعی حضور پیدا کردیم. من سعی 
می کنم به بیشتر غرفه ها سر بزنم و پیام 
ملت ایران را که پیام صلح، دوستی و 
برادری بــرای همگان است، ان شاءا... 
به سایـــر ملت هــا ابلاغ کنم و سعی 
مـــی کنم بیشترین تعداد را بروم هم از 
نزدیک ببینم، تجربیات را دریافت کنم 
و هم اینکه پیام را ابلاغ کنم. برای همه 
ملت ها و ملت عزیز ایران و آحاد بشر، 

سلامتی و موفقیت آرزو می کنم.

احمدي نژاد در سفر، تازه دست به پيام شده؛   

وقتي در ديزي باز باشد... 
  احمدي نژاد بازمي گردد يا نه؟

رئيس جمهور: 

طرح های نيمه تمام، تمام می شود 
 اشتغال زايی بايد به رونق اقتصاد كشور منتج شود                          دولت در حال رفع مشكلات است

امیر علی ابوالفتح 
تحلیلگر مسائل بین الملل


